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بيوگرافی و سوابق تحصيلی و شغلی
متولد سال 1344 در شهر دامغان هستم. مقاطع کارشناسی 
و کارشناسی ارشد رشته مهندسی  تکنولوژی نساجی را در 
دانشگاه صنعتی امیرکبیر سپری کردم و تحصیلاتم را در 
 University  Gifu -مقطع دکترا دانشگاه گیفو ژاپن
- ادامه دادم. ابتدا دوره شش ماه آموزش زبان ژاپنی را 
گذراندم البته آشنایی با زبان ژاپنی جهت تحصیل ضروری 
نبود زیرا جهت تحصیل در مقطع دکترا آشنایی با زبان 
انگلیسی کفایت می کرد اما برای گذران زندگی روزمره 
و برقراری ارتباط با دیگران باید با زبان این کشور آشنا 
می شدم باید به این مطلب هم اشاره کنم که طی کردن 
بورسیه  مانند من مشمول  افرادی که  برای  این دوره 

تحصیلی دولت ژاپن شده بودند، اجباری بود.
پس از گذراندن دوره شش ماهه آموزش زبان و پیش 
دوره  و  نیم  یک سال  حدود  دکترا،  مقطع  به  ورود  از 
پژوهش یا Research  را گذراندم که در واقع این دوره 
پیش زمینه ای برای تحصیلات دکترا محسوب می شد و 
اساتید تشخیص می دادند که فرد برای تحصیل در مقطع 
دکترا مناسب می باشد یا خیر. لازم به توضیح است که این 
دانشگاه از حدود 15 سال پیش از ورود من به آن دانشگاه، 
دانشکده مهندسی نساجی را به دلیل محدود شدن صنایع 

نساجی و همچنین بخش آموزش نساجی تعطیل کرده 
بودند اما هنوز دارای امکانات پژوهشی در زمینه نساجی 
دارای  دانشگاه  فقط یک  رفتم  ژاپن  به  که  بود.زمانی 
دانشکده مهندسی نساجی بود و سایر دانشگاه ها، دانشکده 
شرکت های  سال 1988  از  نداشتند.  مهندسی نساجی 
انتقال دانش سخت افزاری را به خارج از  نساجی ژاپن، 
کشور آغاز کردند و حجم  قابل توجهی از ماشین آلات 
و تجهیزات تولیدی خود را به کشورهایی مانند اندونزی، 
مالزی، تایوان، تایلند و چین منتقل می کردند که این روند 
همچنان ادامه دارد و به هند و غرب چین نیز گسترش 

یافته است.  
دوره 3 ساله تحصیل در مقطع دکترای رشته مکانیک ، 
ساخت و تولید را به اتمام رساندم.در ژاپن تشکلی تحت 
عنوان  "انجمن پیشرفت علوم ژاپن" وجود دارد که به 
متخصصین و دانشمندان سایر کشورها بورس تحصیلی 
اعطا می کند. درخواست بهره گیری از این بورس را برای 
انجمن مذکور ارسال کردم البته استاد راهنمایم معتقد بود 
که به دلیل تعداد بالای نفرات و رشته ها و گرایش های 
مختلف و متنوع تحصیلی، ممکن است رشته نساجی در 
اولویت قرار نگیرد و احتمال دریافت این بورس برایم اندک 
خواهد بود اما در نهایت این بورس به من تعلق گرفت ، دو 

اشاره:
دكتر مرآتی كه بخشی از تحصيلات خود را 
در ژاپن سپری كرده است، ضمن اشاره به 
سيستم آموزشی موجود در دانشكده های اين 
كشور بيان می دارد كه هنوز ارتباط و اعتماد 
عميق و پايداری ايجاد نشده كه صنعت به 
دانشگاه اعتماد كند تا دانشگاه فعاليت پژوهشی 
برای صنعت انجام دهد در مقابل دانشگاه هم 
به صنعت اعتماد ندارد كه مبالغ حاصل از انجام 
پروژه های پژوهشی را در زمان مقرر دريافت 
نمايد. نكته ديگر اين كه 95 درصد واحدهای 
صنايع نساجی متعلق به بخش خصوصی 
هستند كه مديران آن برای هزينه يك ريالی هم 
حساب وكتاب ويژه دارند بنابراين انجام يك 
پروژه پژوهشی در كانال سودآوری قرار می گيرد 
، در صورتی كه صنعتگران، پروژه را سودآور 
تشخيص ندهند، طبعاً تمايلی هم به انعقاد 
قرارداد پژوهشی با دانشگاه را ندارند.  
وی تصريح می كند" اين كه بخش خصوصی 
صنايع نساجی كشور ، چشم انتظار كمك و 
حمايت های دولت بوده و هست بايد حذف 
شود. تا چندسال پيش ، حمايت دولت از انجام 
پروژه های كاربردی در صنعت حدود 80 درصد 
بود اما در حال حاضر اين رقم  به 50 درصد 
رسيده است و دريافت آن هم به اندازه ای دشوار 
شده كه تقريباً می توان گفت بهره مندی از اين 
حمايت ها ناممكن شده است!"

گفتوگوبادکترعلیاکبرمرآتی-عضوهیأتعلمیورییسپژوهشکدهموادو
فناوریهایپیشرفتهدرنساجیدانشگاهصنعتیامیرکبیر)پلیتکنیکتهران(

 متأسفانه هنوز ارتباط و اعتماد عميق و پايداری ايجاد نشده كه صنعت به دانشگاه اعتماد كند 
تا دانشگاه فعاليت پژوهشی برای صنعت انجام دهد.

 صنعتگران ما انتظار دارند فارغ التحصيل دانشگاه  در بدو ورود به كارخانه، تسلط و توانايی 
كار با تمام ماشين آلات و دستگاه های توليدی را داشته باشد.

 اگر به ايجاد  آموزش در صنعت اعتقاد داريم در واقع منظور انتقال تجربه است.
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سال را در مقطع فوق دکترا رشته مکانیک نساجی با هزینه 
دولت ژاپن سپری کردم و حدود 5 سال به عنوان عضو 
هیأت علمی دانشگاه مشغول تدریس شدم. البته استخدام 
فرد خارجی در دانشکده فنی و مهندسی بسیار نادر است 
زیرا استاد باید به زبان ژاپنی تدریس نماید که این امر برای 
بسیاری از غیر ژاپنی ها بسیار دشوار می باشد. نخستین فرد 
خارجی محسوب می شدم که به دلیل تسلط کامل به 
زبان ژاپنی، در دانشکده فنی ومهندسی آن دانشگاه به 
تدریس می پرداختم.  تاکنون 2 کتاب به زبان انگلیسی ) 
به طور مشترک با کارشناسان و متخصصین از کشورهای 
مختلف ( و 3 کتاب به زبان فارسی) در زمینه  نانو الیاف 
و ریسندگی اصطکاکی منتشر کرده ام که در انتشارات 
وکتابخانه دانشکده در دسترس دانشجویان و متخصصین 

قرار دارد.
سال 1384به ایران بازگشتم ، اسفند 1384در دانشگاه یزد 
مشغول کار شدم و تا تیر1387 در این دانشگاه به تدریس 
نیز در دانشگاه صنعتی  از آن زمان تاکنون  ادامه دادم؛ 
رییس  در حال حاضر  و  به فعالیت می پردازم  امیرکبیر 
پژوهشکده مواد و فناوری های پیشرفته در نساجی هستم. 
گروه آموزشی  و  دارای حدود 22دانشکده  دانشگاه  این 
مستقل، 27 پژوهشکده و واحد تحقیقاتی و 15 قطب 
علمی می باشد. .دانشکده ها تحت نظارت معاونت آموزشی 
و پژوهشکده ها و قطب های علمی تحت نظارت معاونت 
پژوهشی اداره می شوند بنابراین ضمن تعامل ، از یکدیگر 
مستقل هستند و ریاست های آنان نیز جداگانه است. 
پژوهشکده ها بار موظفی آموزشی ندارند و وظیفه اصلی 

آنها، انجام تحقیقات بنیادی و کاربردی است.  
در بخش نساجی دانشگاه صنعتی امیرکبیر 3 تشکیلات 
فناوری های  و  مواد  "پژوهشکده   نساجی"،  "دانشکده 
پیشرفته در نساجی" و "قطب علمی هویت یابی نوین 
در نساجی" وجود دارد و اخیراً قطب سازه های الیافی 
طبق  راه اندازی شده است.  نیز  محیط  بهبود  و  متعامل 
تعریف، دانشکده نساجی به امور آموزشی مانند برگزاری 
کلاس و آموزش به دانشجویان می پردازد، قطب های 
نساجی فعالیت های پژوهشی بنیادی انجام  می دهد که 
ممکن است در آینده نزدیک کاربردی هم نداشته باشد اما 
پژوهش هایی وجود دارند که به مقاله تبدیل و در مجلات 
معتبر بین المللی منتشر خواهند شد. پژوهشکده نساجی ، 
پژوهش های کاربردی را انجام می دهد در شرایطی که 
متقاضی صنعتی داشته باشد که این فعالیت پژوهشی 
بلافاصله پس از انجام، قابلیت استفاده صنعتی داشته باشد 
بنابراین  از پژوهش های بنیادی قطب نساجی و سایر 
فعالیت های پژوهشی اساتید دانشکده، استفاده نرم افزاری 
تقاضامحور  پژوهش های  و  می شود  سخت افزاری  و 
تعریف و  این  انجام می دهد.  برای صنایع  و کاربردی 
دانشگاه  نساجی  مهندسی  فعالیت های  در  طبقه بندی 
انجام شده و شاید سایر دانشکده ها و پژوهشکده ها چنین 
تقسیم کار منسجمی نداشته باشند. خوشبختانه براساس این 

تقسیم کار، امور آموزشی و پژوهشی در مسیر بسیار خوبی 
قرار گرفته است و اختلاف نظر و دیدگاه میان مسئولین این 
سه بخش وجود ندارد تاکنون نیز اقدامات انجام شده هم 
در تعامل و ارتباط با وزارت صنعت، معدن و تجارت بوده و 
قراردادهای خوبی برای حمایت از پژوهش های انجام شده 

برای صنایع با این وزارتخانه منعقد شده است. 
پژوهشکده  مواد و فناوری های پیشرفته در نساجی، سال 
1364 با حمایت های یونیدو )سازمان توسعه صنعتی ملل 
متحد( تحت عنوان "مرکز تحقیقات الیاف مصنوعی و 
صنایع نساجی" راه اندازی شد. سال 1385 نام این مرکز به 
پژوهشکده  مواد و فناوری های پیشرفته در نساجی تغییر 
پیداکرد و با اخذ موافقت اصولی در سه گروه پژوهشی به 
کار خود ادامه داد. در تیرماه سال جاری، موافقت قطعی با 
تأسیس پژوهشکده)تقاضامحور( توسط شورای گسترش 
بسط  باعث  امیدوارم  که  گرفت  صورت  آموزش عالی 
در  پژوهشکده  این  پژوهشی  فعالیت های  گسترش  و 
زمینه صنعت  نساجی شود.رسالت اصلی این پژوهشکده 

عبارت است از:  
1-گستـرش پـژوهش هاي کـاربردي و توسعـه اي به 

منظور ارتقاء سطح مزیت هاي رقابتي
صنایع  رقابت پذیري  و  کارآیي  بهره وري،  افزایش   -2

نساجي و پوشاک کشور
3- توسعه ارتباط علمي بین دانشگاه و صنعت بر اساس 

نیاز طبیعي متقابل 
4- ارتقاء بنیه علمي و فني صنایع نساجي و انتقال دانش 

فني و فناوري هاي پیشرفته به آنها
کاربرد  براي  زمینه هاي جدید  ایجاد  ویا  5- گسترش 

منسوجات و تولید محصولات جدید نساجي
و  دانشگاهي  پژوهش هاي  کاربردي  سطح  ارتقاء   -6

تجاري سازي و اجرایي نمودن آن ها 
7- تربیت و یا ارتقاء دانش فني و تخصصي کارشناسان 

و پژوهشگران موردنیاز صنایع نساجي و پوشاک کشور
این پژوهشکده دارای 3 گروه پژوهشی به شرح زیر است:
1- گروه پژوهشي مهندسي و فناوری الیاف مصنوعي 
و مواد پیشرفته )آقای دکتر احمد شوشتری مدیر گروه 

هستند.(
2- گروه پژوهشي فناورهاي پیشرفته تولید منسوجات 
شامل ریسندگی بافندگی تولید نخ فرش موکت و .. )دکتر 

علی اصغر جدی مدیر گروه هستند.(
3-گروه پژوهشي فناورهاي پیشرفته فرآیندهاي شیمیایي 
منسوجات شامل رنگرزی، چاپ، تکمیل و فرآیندهای 
شیمیایی نساجی )آقای دکتر مجید منتظر مدیر گروه 

هستند.(
دکتر  آقایان  به ترتیب  پژوهشکده  این  پیشین  روسای 
محمد حقیقت کیش، دکتر بابایی ، دکتر احمد شوشتری 
و دکتر عبدالحسین صادقی بودند و از اردیبهشت سال 
1390 بنده  به عنوان ریاست پژوهشکده منصوب شدم. 
است که  مستقر  مرکز  این  در  پژوهشی  یک شورای 

تصمیمات اصلی پژوهشکده ، پروپوزال ها و طرح ها را 
مصوب می نماید. اعضای این شورا آقایان دکتر محمد 
مسعود  دکتر  جدی،  علی اصغر  دکتر  حقیقت کیش، 
لطیفی، دکتر احمد شوشتری، دکتر عبدالحسین صادقی 
و این جانب هستند. به جز اعضای ثابت شورا معمولًا در 
جلسات شورا ، مدعوینی هم حضور می یابند که معمولًا از 
رییس دانشکده- آقای دکتر هوشنگ نصرتی- و روسای 
گروه های پژوهشی پژوهشکده )که ممکن است عضو 
شورا نباشند( جهت حضور در جلسات دعوت به عمل 

می آید. 
آزمایشگاه هایي که در حال حاضر به این پژوهشکده 

خدمات مي دهند عبارتند از :
1- آزمایشگاه تحقیقات ریسندگي 
2- آزمایشگاه میکروسکوپ نوري

3-  آزمایشگاه فیزیک الیاف و کنترل کیفیت
4- آزمایشگاه علوم و شناسایي الیاف

5- آزمایشگاه شیمي مواد  نساجي 
6- آزمایشگاه تکمیل کالاي نساجي

7- آزمایشگاه بیوتکنولوژي در نساجي
8- آزمایشگاه برق الکترونیک و کامپیوتر

9- آزمایشگاه تحقیقات پارچه
10- آزمایشگاه رنگرزي و سنجش رنگ )رنگ همانندي(

11- آزمایشگاه شیمي پلیمر 
12- آزمایشگاه تحقیقاتي شناسائي ساختار و خواص 
 ) ..،FTIR،DSC،TGA( حرارتي الیاف و مواد نساجي

13- آزمایشگاه اسپکتروسکوپي
کارگاه هایي که در حال حاضر به این پژوهشکده خدمات 

ارائه مي دهند:
1-کارگاه تولید الیاف مصنوعي )ذوب ریسي با سرعت 

حداکثر 6000 متر بر دقیقه(
2-کارگاه ریسندگي)الیاف کوتاه(
3-کارگاه ریسندگي)الیاف بلند(
4-کارگاه بافندگي تاري-پودي

5-کارگاه بافندگي حلقوي 
6-کارگاه چاپ 

7-کارگاه تولید الیاف  نانو 
8-کارگاه تولید الیاف مصنوعي )به روش محلول  ریسي( 
و  آزمایشگاه ها  تمام  دانشکده نساجی،  امکانات  جز  به 
معاونت  نظارت  تحت  دانشگاه  پژوهشی  کارگاه های 
پژوهشی قرار دارند؛ علاوه بر این ، معاونت پژوهشی 
در  آزمایشگاه  مرکزی  یک  راه اندازی  برای  برنامه ای 
دانشگاه مدنظر قرار داده است که تجهیزات و دستگاه های 
گران قیمت مانند میکروسکوپ الکترونی و ... در آن نصب 
و راه اندازی شده و تمام دانشکده ها از این امکانات بهره مند 

می شوند. 

سطح آموزشی و تحصيلی دانشگاه گيفو چگونه 
بود؟ 
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شهر گیفو، از گذشته های دور تا امروز به عنوان مرکز 
شهر  این  در  هنوز  و  می شود  محسوب  ژاپن  نساجی 
کارگاه های تولید پوشاک و بافندگی حلقوی به فعالیت 
ادامه می دهند به همین دلیل دانشکده نساجی در این 
شهر تأسیس شد و در واقع براساس نیاز در یک شهر 
نساجی خیز، دانشکده مهندسی نساجی پایه گذاری گردید. 
زمانی که جهت ادامه تحصیل به دانشگاه مذکور رفتم؛ 
و  اصطکاکی  ریسندگی  تجهیزات  و  دستگاه ها  هنوز 
... در آن وجود داشت و امکانات تحقیقاتی بسیار خوبی 
برای محققین و متخصصین نساجی فراهم بود که از 
این فرصت نهایت استفاده را به عمل آوردم. در مجموع 
دانشگاه های  میان  گیفو  دانشگاه  رتبه  گفت  می توان 
ژاپن در جایگاه پانزدهم قرار دارد و دانشگاه های توکیو، 
کیوتو، اوزاکا و کانازاوا معتبرترین دانشگاه های این کشور 
محسوب می شوند) البته در این دانشگاه ها رشته نساجی 
وجود ندارد( اما در رشته نساجی به عنوان اولین دانشگاه 

ژاپن شناخته می شد. 

و  تحصيل  به  دانشگاه  اين  در  سال   12 حدود 
پژوهش،  آموزش،  سطح  پرداختيد.  تدريس 
امكانات آموزشی و پژوهشی و ارتباط با صنعت 
مقايسه  ايران  دانشگاه های  با  را  دانشگاه  اين 
نماييد. آيا اختلافات بسياری ميان اين دو كشور از 

نظر آموزشی و پژوهشی وجود دارد؟ 
بهتر است به چند نکته در این زمینه اشاره نمایم. سال 
1385 که به ایران بازگشتم تا اردیبهشت سال جاری-6 
سال- طول کشید تا توانستم به عنوان عضو هیأت علمی 
دانشگاه صنعتی امیرکبیر مستقر شوم! اما مراحل استخدام 
در دانشگاه ژاپن  حدود 10روز و بدون مراجعه حضوری 
انجام شد. 10 روز پس از تحویل مدارک به مسئولان 
دانشگاه، رونوشت حکم برای امضاء، مدرک بیمه، کارت 
داده شد  تحویل  من  به  و...  کتابخانه  کارت  شناسایی، 
بدون این که یک بار هم به بخش های اداری دانشگاه 
مراجعه کنم اما مراحل استخدام در دانشگاه ایران 6 سال 
به طول انجامید! این یک مقایسه ساده است تا متوجه 
تغییرات عمده در کیفیت و اختلافات سیستمی در ایران 
و ژاپن شوید. شاید در این 6 سال 20 درصد از زمان و 

وقت من به طی کردن مراحل استخدام اختصاص داشت 
درحالی که در ژاپن تمام مراحل استخدامی طی 10 روز و 
بدون صرف انرژی و زمان انجام شد. متأسفانه توان و 
انرژی افراد در کشور ما به آسانی هدر می رود؛ بسیاری 
از فعالیت هایی که در مدت زمانی کوتاه قابل انجام است، 
در یک فرایند طولانی مدت چندماهه و چندساله انجام 
می شوند  لذا میزان بهره وری در ایران اندک است. البته 
به این معنا نیست که افراد در ایران کار انجام نمی دهند 
و تلاشی نمی کنند بلکه منظور انجام فعالیت با بهره وری 

به مراتب کمتر از ژاپن است.
 در ابعاد آموزشی و پژوهشی نیز این اختلاف سطح  وجود 
دارد. برای مثال شاید اگر عنوان کنم پس از برگزاری دو 
جلسه در ژاپن موفق به انعقاد قرارداد پژوهشی منتهی 
شده ام، باورنکردنی نباشد! )طرف این قرارداد یک بنیاد 
حامی صنعت بود(پس از انعقاد قرارداد در یک مدت کوتاه 
، طبق تاریخ مشخص شده در قرارداد، مبلغ به حساب 
دانشگاه  واریز می  شود. طرف قرارداد نمی توانست مبلغ 
قرارداد را به حساب دانشگاه واریز نماید اما دانشگاه با 
تکیه بر اعتماد و اطمینانی که داشت،  اجازه داد که شماره 
حساب بانکی ام را به آن سازمان اعلام نمایم تا مبلغ 
به صورت مستقیم به حساب من واریز شود که بلافاصله 
آ ن را به حساب دانشگاه واریز کردم و برداشت ها براساس 

حساب دانشگاه پرداخت می شد. 
تاریخ هایی که در قرارداد مشخص می شود، حتی یک روز 
هم جابجا نمی شوند. اما داستان همان قرارداد حمایتی در 
ایران که نمونه آن را با وزارت صنعت در قالب حمایت از 
پروژه های صنعتی منعقد کرده ایم. اولًا که تا طرح مورد 
تصویب قرار بگیرد باید هفت خوان رستم طی شود! و حتماً 
باید جلسات مشترکی میان صنعت، پژوهشکده و وزارت 
صنعت و معدن برگزار شود تا طرح پس از 6 ماه مورد 
تأیید داوران مختلف قرار بگیرد! در قرارداد تاریخ هایی 
مشخص می شود که باید در موعد مقرر مورد توجه قرار 
بگیرند این در حالی است که بسیاری از این تاریخ ها به 
و  منقضی می شوند  تأیید،  مراحل  دلیل طولانی شدن 
در پروژه هایی که با وزارت صنعت منعقد کرده ایم حتی 
یک مورد هم وجود ندارد که مبلغ براساس تاریخ مندرج 
در قرارداد پرداخت شده باشد! البته این امر فقط به وزارت 
صنعت اختصاص ندارد و گزارش مجری و پاسخ های 
آزمایشگاه هم در سر وقت ارائه نمی شود که نتیجه این 
همه تأخیر و تعلل اجرای پروژه ای است که باید 6 ماهه 
به اتمام می رسید اما اکنون 3 سال زمان برده است! مثال 
دیگر این که قراردادی با وزارت صنعت در راستای حمایت 
از پژوهش های کاربردی به ارزش 500میلیون تومان 
منعقد کرده ایم که اسفند سال 1389 تفاهم نامه این قرارداد 
به امضای طرفین )دانشگاه و معاون وزیر صنعت( رسید 
اما هنوز بخشی از این رقم توسط وزارت صنعت پرداخت 
نشده است و نتوانسته ایم اولین پرداخت را برای مجریان 
دریافت کنیم! که این بروکراسی اداری موجب ناکارآمدی 

فعالیت های پژوهشی در کشور می شوند.
در بخشی که صنعت باید به صورت مستقیم وارد میدان 
شود و فعالیت پژوهشی برای آن انجام شود ، متأسفانه 
هنوز ارتباط و اعتماد عمیق و پایداری ایجاد نشده که 
صنعت به دانشگاه اعتماد کند تا دانشگاه فعالیت پژوهشی 
برای صنعت انجام دهد در مقابل دانشگاه هم به صنعت 
اعتماد ندارد که مبالغ حاصل از انجام پروژه های پژوهشی 
را در زمان مقرر دریافت نماید. نکته دیگر این که 95 درصد 
واحدهای صنایع نساجی متعلق به بخش خصوصی هستند 
که مدیران آن برای هزینه یک ریالی هم حساب وکتاب 
ویژه دارند بنابراین انجام یک پروژه پژوهشی در کانال 
سودآوری قرار می گیرد ، در صورتی که صنعتگران، پروژه 
را سودآور تشخیص ندهند، طبعاً تمایلی هم به انعقاد 

قرارداد پژوهشی با دانشگاه را ندارند.  
انجام  هنوز  نساجی،  رشته  در  این که  دیگر  نکته 
پژوهش های کاربردی )که منجر به عقد قرارداد شود( 
در دانشگاه ها با دشواری بسیار انجام می شود اما در این 
شرایط دشوار و نامساعد حدود 10 قرارداد ارزشمند با 
صنعت و شرکت های نساجی منعقد کرده ایم که اجرای 
آنها موجب رضایت طرفین بوده است در بخش انجام 
پروژه های مربوط به منسوجات نظامی، بودجه های بیشتر 
و طبعاً یکسری ملاحظات خاص هم وجود دارد. در این 
زمینه دانشگاه امیرکبیر قراردادهای بسیاری منعقد کرده اما 
در بخش نساجی علیرغم ارسال چندین پروپوزال، هنوز 

قراردادی به مرحله  امضا نرسیده است. 
از نظر سطح آموزشی هم باید بگویم در دانشگاه گیفو 
ژاپن، رشته مهندسی نساجی وجود نداشت اما افرادی که 
در  مقطع کارشناسی گروه مکانیک نساجی فارغ التحصیل 
می شدند عمدتاً فعالیت خود را در کارخانه های نساجی آغاز 
می کردند. انتظار فارغ التحصیل دانشگاه های کشور ما این 
است که به محض ورود به کارخانه، سرپرستی و نظارت 
آزمایشگاه یا شیفت شب به وی سپرده شود و هیچ گونه 
تمایلی به کار با دستگاه ها و ماشین آلات کارخانه ندارد 
اما طی بازدید از کارخانه های نساجی ژاپن بارها مشاهده 
فارغ التحصیل  سال گذشته،  که  دانشجویی  کرده بودم 
شده بود در صنعت با دستگاه رینگ کار می کرد و پس 
از یک سال همچنان در آن بخش حضور داشت و بدون 
دستگاه های  اپراتوری  دانستن  کسرشأن  و  دلخوری 
رینگ، مشغول کار بود و به عملکرد تمام ماشین آلات 
تسلط کامل داشت تا بتوانند مشکل ماشین آلات را رفع 
نمایند تمام فارغ ا لتحصیلان رشته های فنی و مهندسی 

ژاپن چنین تبحری دارند. 
در مورد تفاوت میان صنایع ایران و ژاپن هم باید عنوان 
کنم صنعتگران ما انتظار دارند فارغ التحصیل دانشگاه  
تمام  با  کار  توانایی  و  تسلط  کارخانه،  به  ورود  بدو  در 
ماشین آلات و دستگاه های تولیدی را داشته باشد  اما  
چنین توقعی در ژاپن وجود ندارد بلکه ابتدا آموزش های 
فارغ التحصیلان  اختیار  در  صنعت  کاربردی  و  عملی 
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قرار می گیرد و در مراحل بعدی انتظار دارند وی بر کار 
تسلط یابد.  فارغ التحصیلان به درستی با مفهوم تعهد و 
مسئولیت آشنا می شوند و همان طور که مسئولیت هایی در 
کارخانه به آنان واگذار می شود، باید در صورت بروز خطا 

پاسخگوی عملکرد خود باشند. 
با  متناقضی  ارتباط  صنعت  و  فارغ التحصیل  ایران  در 
یکدیگر دارند و این که گفته شود به دلیل معیوب بودن 
سیستم آموزشی در کشور ، فارغ التحصیلان ما مناسب کار 
در صنعت نیستند، تفکر درستی نیست زیرا سطح آموزشی 
فارغ التحصیلان ایرانی اگر بالاتر از مشابه ژاپنی نباشد، 
از فارغ التحصیل  اگر صنعت  اما  پایین تر نیست.  قطعاً 
به  عملی  و  کاربردی  آموزش های  باید  دارد  انتظاراتی 
وی ارائه دهد متأسفانه سطح این آموزش ها در کشور 
مسئولیت  بپذیرد  باید  است. صنعت  بسیار ضعیف  ما 
ارائه آموزش های عملی با اوست زیرا در هیچ کشوری 
برعهده  کاربردی  و  فنی  آموزش های  ارائه  مسئولیت 
دانشگاه ها نیست. دانشجو در مدت کوتاهی با دستگاه 
رینگ و ... کار کرده است و آموزش های کاربردی باید در 
کارخانه ها توسط صنعت تکمیل شود اما به دلیل فقدان 
چنین نگرشی در کشور، تصور می شود دانشگاه عملکرد 
ضعیفی در تربیت و پرورش متخصصین دارد بلکه اعتقاد 
دارم وجود این نقص به دلیل عملکرد نادرست دانشگاه و 
صنعت است و هر دو در ایجاد این وضعیت موثر هستند.

به  متعلق  كه  نساجی  صنايع  اغلب شركت های 
بخش خصوصی هستند از اين وضعيت گلايه مند 
هستند و عنوان می كنند نيازمند نيروی متخصص 
ندارد  وجود  مناسب  انسانی  نيروی  اما  هستند 
در حالی كه نيرو وجود دارد اما آموزش نديده اند. 
امكان  واحدها  اين  است  ممكن  ديگر  سوی  از 
آموزش عملی را نداشته باشند و از يك مهندس 
به  مربوط  مسائل  تمام  دارند  انتظار  تازه كار 
ماشين آلات و دستگاه ها را بداند كه طبعاً انتظار 

درستی نيست...  
اگر به ایجاد  آموزش در صنعت اعتقاد داریم در واقع منظور 
به جای سپردن دستگاه  اگر  یعنی  است  تجربه  انتقال 
رینگ به یک فرد دیپلمه،  کار با این دستگاه به یک 
فارغ التحصیل دانشگاه واگذار شود؛ وی ضمن انجام کار 
دیپلمه ، تجارب ارزشمندی نیز کسب می کند و ممکن 
است بعدها از این تجارب بهره برداری نماید. به اعتقاد من 
کنار  در  برای صنایع نساجی  آموزش  ایجاد یک مرکز 
کارخانه ها و واحدهای کوچک امری دور از ذهن است 
و انتظار چنین اتفاقی هم وجود ندارد!  زیرا برای واحدهای 
کوچک هزینه بر است و بسیاری از آنها توان راه اندازی 
چنین مرکزی را ندارند. در ژاپن واحدهای کوچک با هدف 
انتقال تجربه،  از فارغ التحصیلان به عنوان کارگر و اپراتور 
استفاده می شود یعنی در عین حال که فارغ التحصیل با 
دو دستگاه رینگ کار می کند تجربه کسب می کند تا 

بتواند در آینده مدیریت کند. فرد دیپلمه ممکن است 30 
سال در همین سطح شغلی باقی بماند اما فارغ التحصیل 
بیش از 6 ماه به اصطلاح پای دستگاه نمی ماند و در این 
مدت به اندازه فرد دیپلمه و حتی بیشتر باید کار کند. پس 
آموزش و آشنایی با کارخانه و تشکیلات آن در چندماه 
نخست انجام می شود و ابتدای هر سال تعداد نیروهای 
جدید برای استخدام کاملًا مشخص است.به این ترتیب 
فارغ التحصیلان با کار در صنعت آشنا می شوند بدون 
فکر  کنند.  وارد  شرکت  به  مالی  بار  هیچ گونه  این که 
می کنم این سیستم در کارخانه های کشور تحت یک 
مکانیسم صحیح مدیریتی قابل اجرا باشد و شرکت ها در 
زمان خاصی از سال به استخدام نیروی جدید بپردازند تا 

برای آموزش آنها هزینه ای بر شرکت تحمیل نشود. 

بازار عرضه و تقاضای ما در اين عرصه متعادل 
كه  زمانی  كشورها  ساير  دانشگاه های  نيست. 
متوجه می شوند تقاضا برای برخی رشته ها اندك 
است ميزان عرضه را كاهش می دهند اما در ايران 
چنين اقدامی انجام نمی شود و فقط فارغ التحصيل 
تحويل جامعه می شود! بدون اين كه بازار عرضه و 

تقاضا در زمينه آموزش، متعادل باشد...
به تغییر اشاره کردید. نکته جالب توجه این که طی 5 سال 
فعالیت به عنوان عضو هیأت علمی همیشه شاهد تغییر و 
تحول بودم یعنی در ابتدای استخدام در دانشگاه گیفو، 
پیشرفته وجود خارجی  مواد  دانشکده ای تحت عنوان 
نداشت و طبق یک برنامه ریزی دقیق عنوان شد که 
دانشکده ها باید کاملًا تغییر کنند برای مثال دیگر نیازی 
به حجم وسیع دانشکده مکانیک نیست بنابراین آن را 
محدود و "دانشکده علو م ریاضی و عددی" و "دانشکده 

مواد پیشرفته" راه اندازی کردند. 
دانشگاه مرتب در حال تغییر و تحول است و هرماه یک 
جلسه توسط شورای دانشکده برگزار می شد که بدون 
استثنا باید بحث از تغییر مطرح می شد و یک یا دو نفر از 
اعضای هیأت علمی مسئول پیگیری بخشی از تغییرات و 
ارائه گزارش عملکرد در جلسه شورا هستند به دلیل وجود 
اعتماد میان اعضای شورا، پس از ارائه گزارش ، جلسه 
ظرف مدت نیم ساعت به اتمام می رسد و پس از تصویب 
این  نتیجه  می شود.  برنامه ریزی  اجرا  جهت  گزارش، 
تغییرات مداوم  احداث دانشکده مواد پیشرفته، دانشکده 
دانشکده  شدن  محدود   ،... و  خورشیدی  سلول های 
مکانیک و تعطیلی دانشکده نساجی است و دانشگاه 
خود را با نیازهای روز دنیا تطبیق می دهد اما متأسفانه در 
ایران ساختار دانشکده های نساجی مانند 30 سال گذشته 
است!  حداقل بهتر است در سرفصل دروس تجدیدنظری 
صورت گیرد و دانشجویان با موارد جدید تکنولوژی و 

دانش فنی نساجی آشنا شوند. 

بحثی در زمينه پژوهش به نام "تحقيق و توسعه" 

وجود دارد. يكی از كارخانه های توليد پتو ، محصول 
مشابه چينی )را كه قيمت به مراتب كمتری نسبت 
به توليدات داخلی دارد( آزمايش كرده بودند و متوجه 
شدند به جای اكرليك از الياف پلی استر استفاده 
شده است. لذا تصميم می گيرند از الياف پلی استر 
در توليدات خود استفاده نمايد كه در نهايت قيمت 
محصولات آنان، ارزان تر از قيمت پتوی چينی شد! 
بسياری از اين موارد در صنعت نساجی ما وجود 
دارند كه مورد توجه و مطالعه قرار نگرفته اند. اين كه 
چرا صنعتگران ما توجهی به تحقيق و پژوهش 
عنايتی ندارند؛ عوامل مختلفی دارد. ممكن است 
آنقدر درگير مسائلی مانند بيمه، ماليات، كارگر و .. 
باشند كه فرصتی برای پرداختن به چنين مسائلی 
را  تحقيقات  اين  انجام  مراكز  يا  نداشته باشند 
نمی شناسند، شايد هم آن مركز، تحقيق و توسعه را 
با قيمت مناسب و در موعد مقرر انجام نمی دهد ... 
يكی از كارآفرينان موفق كشور در عرصه بين المللی 
معتقد است در دنيا اين امر مورد پذيرش مديران 
قرار گرفته كه تحقيقات دانشگاهی امری  زمان بر 
است پس به عنوان يك مجموعه صنعتی، واحد 
تحقيق و توسعه را در  مجموعه تحت مديريتم، 
راه اندازی می كنم تا بتوانم سرعت تحولات اين 
شركت را افزايش دهم. تا بخواهيم در دنيا يك 
تكنولوژی جديد را به كار ببريم اگر بهره برداری از 
اين تكنولوژی از 3 ماه به 6 ماه برسد ديگر در آن 
بازار نمی توانيم رقابت كنيم زيرا رقيب به توليد آن 
تكنولوژی پرداخته و با موفقيت محصولات خود را 
به فروش رسانده است!  در دنيا اين امر مرسوم 
است كه دانشگاه ها به دليل نوع ساختار و نگاه به 
امور دانش بنيان زمان بيشتری را برای تحقيقات 
صرف می كنند اما با اين حال به دانشگاه ها نياز 
داريم تا بخشی از تحقيقات بلندمدت را به آنان 
ايران چنين جريانی وجود  .اما در  نماييم  واگذار 
ندارد و پروژه ای كه بايد ظرف مدت 6 ماه انجام 
انجام  نامشخص  نتيجه  با  آن هم  شود 4 سال 
می گردد! لذا شركت ها ترجيح می دهند پروژه های 
خود را به دانشگاه ارجاع ندهند. آيا پژوهشكده مواد 

ارتباط صنعت و فارغالتحصیل ایران در
متناقضیبایکدیگردارندواینکهگفتهشود
در بودنسیستمآموزشی معیوب دلیل به
کشور،فارغالتحصیلانمامناسبکاردر
زیرا نیست درستی تفکر نیستند، صنعت
سطحآموزشیفارغالتحصیلانایرانیاگر
بالاترازمشابهژاپنینباشد،قطعاًپایینتر

نیست.
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پيشرفته توانسته فضای مساعدی را هموار كند يا 
بازاريابی نمايد كه پژوهش های صنعتی را انجام 
دهد و وابسته به بودجه های دانشگاه نباشد؟ و يا 
با صنعتگر ارتباط برقرار نمايد و برای آن پروژه های 
جديد تعريف كند... اصولاً سيستم انجام تحقيق و 

پژوهش چگونه بايد باشد؟ 
سیستمی که مورد اشاره شما قرار گرفت حدود یک سال 
پیشرفته در حال  پژوهشکده مواد  نیم است که در  و 
شکل گیری است و دنبال اخذ موافقت قطعی از وزارت 
علوم بودیم تا بتوانیم که تمام عقد قراردادها را به صورت 
مستقل از معاونت پژوهشی انجام دهیم تا بخشی از 
که  شوند  حذف  مرحله  این  در  اداری  بروکراسی های 
خوشبختانه این امر در تیرماه سال جاری محقق گردید. 
در حال حاضر قراردادی منعقد شده که ظرف مدت 3 
ماه موظف به تحویل  آن هستیم منتها قرارداد مذکور 
به امضای معاونت پژوهشی نرسیده اما در موعدمقرر این 
پروژه را انجام خواهیم داد و امیدوارم تا آن زمان، امضاهای 

مورد نیاز انجام شده باشند. 
پژوهشکده مواد پیشرفته با این هدف راه اندازی شده که به 
دلیل فقدان واحد تحقیق و توسعه در اغلب کارخانه های 
نساجی، مرکزی برای رفع مسائل و مشکلات واحدهای 
نساجی وجود داشته باشد نه این که کار دانشگاهی معمول 
انجام دهد. پژوهشکده تمام توان خود را به کاربسته تا به 
کلینیک موثر و مفیدی برای صنایع نساجی کشور تبدیل 
شود. هدف فعلی ما ایجاد ویترین مناسبی از پروژه های 
موفق انجام شده در صنعت است تا مدیران واحدهای 
تولیدی با مشاهده نمونه های موفق،  به واگذاری پروژه 

به این مرکز اعتماد نمایند. 
یکی دیگر از اهداف راه اندازی پژوهشکده مواد پیشرفته 
و  است  صنایع  برای  کاربردی  پژوهش های  انجام   ،
امتیاز  کاربردی  پژوهش های  به  امیرکبیر  دانشگاه  در 
بیشتری تعلق می گیرد تا انتشار مقالات ISI، لذا گرایش 
به انجام پژوهش های کاربردی در حال افزایش است. 
دانشگاه،   به  صنعت  سوی  از  تقاضا  سوق دادن  برای 
فراخوان هایی  در قالب نمابر به شرکت های نساجی ارسال 
شده است. به هر حال هر اقدامی در شروع دشواری های 
خاص خود را دارد و به تدریج نهادینه خواهد شد. امیدوارم 
ارزشمند، خدمات  انجام فعالیت های موثر و  با  بتوانیم 
مناسبی به نساجی کشور ارائه نماییم، صنایع کشور این 
پژوهشکده را به عنوان مرکز تحقیق و توسعه خود بدانند و 
مشکلات فنی و تخصصی خود را با ما در میان بگذارند. 

و تخصصی مشخص شده  فنی  تعرفه خدمات 
 است؟

بله تعرفه بخشی از خدمات مشخص شده اند. برای مثال 
موارد مربوط به بخش آزمایشگاه ها کاملًا مشخص است 
و در قبال انجام آن،  پژوهشکده مبلغی را برای خود برنمی 
دارد و صرفاً به عنوان واسطه میان صنعت و آزمایشگاه 

عمل می کنیم. در بخش پژوهش و طرح های تحقیقاتی 
باید عنوان نمایم که اگر عضو هیأت علمی دانشکده، 
بتوان قرارداد انجام پروژه ای منعقد نماید ، مراحل اداری 
داخل سیستم را پژوهشکده برای مجری طرح)پژوهشگر( 
انجام می دهد و معمولًا  طبق مقررات موجودپژوهشکده، 
20درصد از هزینه های خالص دریافتی توسط مجری 
به این مرکز پرداخت می شود و مابقی مبالغ متعلق به 

مجری طرح خواهد بود. 
پیرامون انعقاد قرارداد در زمینه امور پژوهشی با صنعت 
نیز باید گفت که در هیچ پژوهشکده ای تعرفه مشخصی 
وجود ندارد و اصولًا امور پژوهشی قابل تعریف نیستند. 
ابتدا باید پروپوزال ارائه شود ، سپس مشخص خواهد شد 
که برای مثال طبق پروپوزال، هزینه های آزمایشگاه، تعداد 
نیروی انسانی، هزینه ساخت تجهیزات و ... حدود 10 
میلیون تومان خواهد شد که 15درصد مبلغ بابت بالاسری 
دانشگاه خواهد بود. این مسائل میان طرفین ) صنعت و 
پژوهشگر( مورد بحث و بررسی قرار می گیرد و براساس 

توافق دوجانبه، قرارداد همکاری منعقد می شود. 

ارجاع شده  به پژوهشكده  فرض كنيد پروژه ای 
 است آيا تيم اجرايی برای انجام آن در پژوهشكده 

وجود دارد؟  
بله و خوشبختانه تیم اجرایی پژوهشکده بسیار توانمند 
و حرفه ای هستند.لازم به توضیح است که حدود 30 
این  با  نساجی  دانشکده  علمی  هیأت  اعضای  از  نفر 
پژوهشکده به همکاری می پردازند و از این تعداد 15 نفر 
عضو این مرکز هستند و از سمت رییس دانشگاه- آقای 
دکتر علیرضا رهایی- دارای حکم رسمی می باشند که 
طبق قانون باید 50 درصد از وقت خود را به فعالیت در 

پژوهشکده صرف نمایند. 

*ممكن است فردی كارشناس نساجی باشد اما 
5 سال در اين صنعت كار عملی و اجرايی انجام 
داده باشد آيا وی می تواند در عملكرد تيم شما موثر 

باشد؟ 
همکاران  که  نیست  این طور  است.  همین طور  حتماً 
پژوهشکده الزاماً باید چهره دانشگاهی باشند اما مجری 
طرح باید حتماً عضو هیأت علمی دانشگاه باشد. اما این که 
چه افرادی با چه خصوصیات و سطح علمی و فنی برای 
انجام یک طرح استخدام شوند ؛ برعهده مجری طرح 
است. البته ممکن است برخی پروژه ها به صورت مشترک 
با صنایع انجام شود به این معنا که فعالیت هایی در حوزه 
مشاوره، انجام آزمایش ، مطالعات کتابخانه ای و .. توسط 
دانشگاه انجام شود و در مقابل نیروی متخصص باتجربه، 
تجهیزات صنعتی و تجاری در کارخانه وجود دارد که 
می توان بخشی از پروژه را در داخل کارخانه و بخشی را 
در آزمایشگاه دانشگاه انجام داد در این صورت آن بخش 
بودجه قرارداد که در کارخانه انجام می شود از مبلغ کلی 

پروژه کسر می شود و صرفاً مراحل اجرایی در دانشگاه 
توسط صنعت به مجری طرح پرداخت می گردد. شاید 
یکی از دلایل موفقیت پروژه های انجام شده ما این باشد 
که همگی در کنار صنعت و صنعتگر اجرا شده اند و محدود 
به اساتید دانشگاه نبوده است. کسب چنین موفقیت هایی 
این تصور رایج در صنعت که دانشگاه فقط پژوهش های 
محوری انجام می دهد را از بین خواهد برد زیرا دانشگاه 

قادر به انجام پروژه های کاربردی در صنعت می باشد. 

صحبت  تكميلی؟
این  که بخش  خصوصی صنایع  نساجی کشور، چشم 
باید   انتظار کمک  و حمایت های دولت بوده و هست 
حذف شود. تا چندسال پیش ، حمایت دولت از انجام 
پروژه های کاربردی در صنعت حدود 80 درصد بود اما در 
حال حاضر این رقم  به 50 درصد رسیده است و دریافت 
آن هم به اندازه ای دشوار شده که تقریباً می توان گفت 
بهره مندی از این حمایت ها ناممکن شده است! به هر حال 
صنعت باید فعالیت های پژوهشی خود را آغاز نماید اما 
در صورت عدم توان فعالیت در حوزه تحقیق و توسعه 
باید به پژوهشکده های موجود اعتماد کند و ثمره شیرین 
بهره گیری از تحقیق و پژوهش در تولید را بچشد. هر 
زمانی که مشاوره گرفتند و متوجه شدند از این مشاوره 
سودمی برند در صورت تمایل، قرارداد همکاری منعقد 
نمایند و هر زمانی که این همکاری و مشاوره برایشان 
سودآور و توجیه پذیر نبود ، می توانند قرارداد همکاری را 
فسخ کنند.  امیدوارم مجموع این گفت وگو آغاز مسیری 
باشد برای بهره گیری بیشتر صنایع نساجی از تحقیق و 

پژوهش.
در پایان به اطلاع عموم صنعتگران محترم می رساند که 
جهت تشویق و حمایت از سرمایه گذاری و فعالیت بخش 
غیردولتی در سال تولیدملی، حمایت از کار و سرمایه ایرانی، 
براساس بند "الف" ماده 17 قانون برنامه پنجم توسعه 
کشور از پژوهش های تقاضامحور دستگاه های اجرایی، 
موسسات و شرکت های غیردولتی که به طور مشترک 
با دانشگاه ها و مراکز اموزش عالی انجام شود، حمایت 
مالی به عمل می آید. این حمایت ها شامل پژوهش های 
کاربردی و دارای نوآوری خواهد شد که حداکثر 50 درصد 
هزینه های طرح را شامل می گردد و کارفرما بایستی 

حداقل 50 درصد هزینه های طرح را تعهد نماید.
در سه گروه  پژوهشی مجرب  کادر  با  پژوهشکده  این 
پژوهشی آمادگی خود را جهت مشارکت در زمینه انجام 
متقاضیان  می دارد.  اعلام  صنعت  موردنیاز  پروژه های 
می توانند  طریق  این  از  حمایتی  کمک های  دریافت 
نیازهای پژوهشی خود را با پژوهشکده در میان بگذارند تا 
زمینه استفاده از این تسهیلات فراهم گردد. جهت کسب 
اطلاع از جزییات بیشتر این مورد، با دفتر پژوهشکده مواد 
و  فناوری های پیشرفته در نساجی دانشگاه صنعتی امیرکبیر 

تماس حاصل فرمایید.
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